
7a Jornada d’Educació Matemàtica

El dissabte 16 d’octubre de 2010 tingué lloc a
la seu de l’Institut d’Estudis Catalans de Bar-
celona, la 7a Jornada d’Educació Matemàtica,
en les tres darreres edicions de la qual, la nos-
tra Societat (la SBM-XEIX) ha estat convidada
com a organitzadora. Com és preceptiu, obriren
la sessió del mat́ı els presidents de les tres so-
cietats organitzadores: Carme Aymerich de la
FEEMCAT, Carles Perelló de la SCM i Josep
Llúıs Pol de la SBM-XEIX.

El mat́ı es va dedicar ı́ntegrament a la taula
rodona amb tot un seguit de participants que ens
feren reflexions sobre com canvia l’ensenyament
i l’aprenentatge amb la utilització dels ordina-
dors a l’aula, quines possibilitats tenen, quines
dificultats i obstacles cal aprendre a superar,
quin valor afegit aporta l’ús dels ordinadors,
si cal preservar algunes caracteŕıstiques fona-

mentals de l’ensenyament/aprenentatge de les
matemàtiques que poden quedar en segon terme
amb l’ús dels ordinadors, etc. Els ponents foren,
d’esquerra a dreta en la fotografia: Rosa Estela
(Matemàtica Aplicada III, UPC), Elisabet Sa-
guer (IES J. Vicens Vives, Girona), Ferran Ruiz
(Consell Superior d’Avaluació del Sistema Edu-
catiu), Consol Anguila (CEIP Puig d’Arques,
Cassà de la Selva) i Rafel Cortès (Conselleria
d’Educació i Cultura de les Illes Balears).

Durant l’horabaixa fou el torn de la presen-
tació d’experiències amb dues ĺınies paral.leles.
En Bernat Ancochea (IES Serra de Marina, Pre-
mià de Mar) ens explicà la seva experiència
del curs 2009-2010 en el Projecte 1× 1. En Se-
bastià Mora (CEIP Enric Grau Fontseré, Flix)
ens parlà de les matemàtiques i les TIC al ci-
cle superior de primària a partir d’experiències
amb GeoGebra en entorns 1 × 1. En Miquel
Cirer i en Jaume Monreal (IES Baltasar Porcel,
Andratx) ens feren viure l’ús de les TIC a la dar-
rera Olimṕıada Nacional d’ESO duta a terme
a Mallorca amb la comunicació �(Es)TIC com-
petint�. Finalment, na Teresa Sancho (UOC)
ens parlà de �L’ús de les eines telemàtiques a
l’educació (matemàtica) superior: de la necessi-
tat, virtut�. Un dia ben aprofitat per enfortir
llaços i animar més de cent cinquanta partici-
pants a seguir innovant en el camp de la nostra
professió.

SBM-XEIX

Primera Jornada SCM de Joves Investigadors en Matemàtiques

La SCM va organitzar el 5 de novembre, als
locals històrics de l’IEC, la Primera Jornada
SCM de Joves Investigadors en Matemàtiques,
en la qual uns quaranta investigadors que es-
tan acabant la seva tesi doctoral, o que fa poc
que l’han presentada, ens varen exposar els seus
treballs.

Per la impossibilitat de representar-hi tota
la variabilitat de la recerca en matemàtiques
que es fa al nostre páıs, triàrem tan sols quatre
grans temes, que es desenvoluparen en sessions
paral.leles. Si la iniciativa té continüıtat, el desig
de la SCM és que hi vagin participant totes les
ĺınies de recerca en matemàtiques actives en el

nostre entorn. Un dels objectius era afavorir
el contacte entre joves que treballen en temes
afins, però que pel fet d’estar en grups i uni-
versitats diferents, poden tenir un alt grau de
desconeixement entre si.

En aquesta edició, cada ĺınia s’ha organitzat
amb la més gran llibertat possible. Els respon-
sables inicials, triats per una simple qüestió de
comoditat dels promotors, han buscat col.labo-
ració en altres directors de tesis, i entre tots
han determinat els participants en les sessions.
Només hi ha hagut tres condicions de contorn:
l’hora del cafè, la del dinar i que en cada sessió
hi hagués una barreja de ponents de diferents
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universitats. Les quatre ĺınies tractades han es-
tat: anàlisi i equacions en derivades parcials;
probabilitat, processos estocàstics i estad́ıstica;
mètodes algebraics, i topologia i geometria.

Les tres primeres ĺınies han inclòs també en
el programa una conferència d’un investigador
sènior, escollit pels organitzadors de la sessió.

Els conferenciants foren:
– Lúıs Vega, de la Universitat del Páıs Basc, que
féu la xerrada �A new approach to Hardy’s un-
certainty principle�.
– Àgata Smoktunowicz, de la Universitat d’Edin-
burgh, amb �Free algebras, algebraic algebras
and their cousins�.
– Carmen Armero, de la Universitat de València,
que impart́ı la conferència �Un passeig, curtet i
relaxat, pel món de la inferència bayesiana�.

La SCM vol agrair l’esforç de tots els orga-
nitzadors i els participants a la Jornada, que
aconseguiren que un divendres de novembre, en
ple trimestre de tardor, la jove recerca en ma-
temàtiques es mostrés en el bell marc de la Casa
de Convalescència.

Acabem remarcant el desig, expressat aquell
mateix vespre per alguns participants, que la
iniciativa tingui continüıtat.

Josep Llúıs Solé
UAB

Informe de la reunió del Cangur a Geòrgia

Com en anys anteriors, els representants dels
päısos que pertanyen a l’associació Kangourou
Sans Frontières (KSF) han assistit a la reu-
nió que enguany ha organitzat l’associació de
Geòrgia a Tbilisi. Des que es va fer aquesta
reunió a Catalunya (a Barcelona, concretament,
l’any 2006) els päısos que ho han organitzat
han estat Àustria (Graz), Alemanya (Berĺın) i
Bielorússia (Minsk).

L’objectiu fonamental d’aquestes reunions
fou la selecció dels problemes per a les proves
Cangur, les quals, a Catalunya i les Balears, s’-
han dut a terme el 17 de març de 2011. A la Co-
munitat Valenciana, atesa la coincidència amb
la setmana de les falles, s’han fet (òbviament
amb problemes diferents) el 24 de març.

El programa de treball que vàrem tenir al
llarg dels dies 13, 14, 15 i 16 va ser el següent.

En la sessió d’obertura, es van comentar di-
versos temes que s’haurien d’aprovar a la sessió
final.

Els dos professors encarregats del lloc web
de KSF van explicar com havia funcionat i les
dificultats que havien sorgit en la baixada dels
problemes proposats i en la seva valoració.

Es va quedar que a la sessió final es faria
l’elecció del nou president de l’associació (re-
glamentàriament, hi ha d’haver eleccions a la
presidència cada tres anys).

Pel que fa als problemes proposats per les
diferents comissions dels päısos participants, es
va proposar a l’assemblea que:

• caldria tenir molta cura perquè l’enunciat del
problema fos correcte, almenys una de les
opcions fos correcta, només una opció fos cor-
recta i que els distractors fossin escollits amb
molta cura,

• que no es podrien proposar problemes idèntics
en més d’un nivell i que, si això passava, només
es proposarien en el nivell més baix,

• que tots els problemes haurien d’estar classi-
ficat per punts i per categoria i els que no hi
estiguessin serien rebutjats.

Es va fer notar que els estatuts i el reglament
que apareixen a la pàgina web de KSF no estan
actualitzats i que cal posar-los al dia.

Durant els dies 14 i 15 es va treballar per
grups per escollir els problemes definitius que es
portaran a les comissions Cangur dels päısos
participants per tal que es puguin fer les ade-
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